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  دستگيري 16زن داعشي در ايران
مهدي بختياري در توئيتي نوشته: به گفته دادستان انقلاب 
تهران، 16 زن ايراني كه به سوريه رفته و برخي در عمليات 
مسلحانه شركت داش��ته، آموزش هاي نظامي ديده يا  در 

خدمت اعضاي گروهك داعش بودند دستگير شدند. 
  قوچ هاي پير و مديران پير!

كاربري به نام داروگ خس��ته كوفته نوش��ته:  كلانتري رئيس سازمان محيط 
زيست! در توجيه صدور  مجوز ش��كار گفته كه قوچ هاي پير زياد آب مي خورن، 
مانع جفتگيري قوچ هاي جوان مي شن، بقاي آنها تهديدي براي سلامت گله و 
حذفشان اقدامي جهت حفاظت از گله است، اما ايشون هيچ اشاره اي به حضور 

مديران پير و تأثيرشون بر فعاليت مديران جوان نداشتن!
  باز نقطه سرخط!

 محمد پاداش هم در توئيتي نوشته: كلانتري باز هم گفته  كاوه مدني جاسوس 
نبوده! باز برمي گرديم نقطه س��ر خط! اگر قوه قضائيه تيم رس��انه اي كارآمدي 
داشت، جان كلام محسني اژه اي كه گفت »هيچ كس جز قوه نمي تواند بگويد 

كسي جاسوس هست يا نيست« الان ملكه  ذهن عيسي خان بود!
   نتيجه برجام اروپايي

 KLM يزدان كريمي در توئيتر  با هشتگ برجام اروپايي نوشته:  شركت هاي
و ايرفرانس كه طی دو ساله اخير پروازهاي خود را  از آمستردام و پاريس به 
تهران آغاز كرده بودند به يكباره تصميم به كاهش و كنسلي پروازهاي خود از 
 KLM تهران و بالعكس گرفته اند، ايرفرانس از هفته ای سه پرواز به يك پرواز و

نيز از آخر شهريور ماه تمامی پروازها را كنسل نموده است. 
  اينجا هم از تركيه پيروي كنيم؟

فرشاد مهدي پور در توئيتي نوشته:  دولت تركيه 1۸هزار كارمند رو اخراج، 
1۲ انجمن رو تعطيل و سه روزنامه و يك شبكه تلويزيوني رو ديروز توقيف 
كرد. اردوغان در دو س��ال گذش��ته، 1۵۰ هزار نف��ر رو از كار بيكار كرده. 

طرفداراي الگوگيري ايران از تركيه كجاي توئيتر نشستن؟!
  بي توجهي به اقدامات مثبت دستگاه قضايي

 كاربري به نام اظهر من الشمس نوشته: وس��ط اينكه داريد به قوه قضائيه 
فحش ميدي��د، دادس��تان تهران گفت��ه ب��راي ۳۰ نفر از متهم��ان ارزي 
كيفر خواست صادر شده و خارج از نوبت در حال رسيدگي است، در ضمن 
دولت رو ملزم كرده ليست تمام كساني كه ارز دولتي گرفتن به ق ق تسليم 

كنه. ممنون حالا ادامه فحشاتونو بديد... 
  كم كاري حوزه هاي علميه

 حسين س��اجدي هم در توئيتي نوش��ته: وقتي  امام صادق)ع( با وجود دو 
دشمنِ مدعي دين، توانست 4هزار شاگرد تربيت كنه و شبكه بزرگ علمي 
بس��ازه، اگه توي طلبه، منِ دانشجو، توي مرجع، توي اس��تاد... نتونيم در 
اين شرايط هموار 4۰ تا 4۰هزار نفر رو جذب كنيم و شبكه بزرگ ارتباطي 

اسلامي بنا كنيم، نه تنها جفاست، بلكه بميريم رواست. 
  براي مبارزه با فساد به تفكيك قوا دل نبنديد!

 شهريار زرشناس هم در توئيتي نوشته: براي مبارزه جدي با  فساد اقتصادي اميد 
بستن به تئوري توخالي »تفكيك قوا« دل بستن به سراب و آدرس غلط است. براي 
مقابله با فساد اقتصادي بايد از مرزهاي منحط اقتصاد و شبه مدرن عبور كرد و براي 

ترسيم و تدوين مدل  اقتصاد مقاومتي تئوري پردازي كرد و بناي آن را بالا برد.

نگاه�ي ب�ه تجربه 

مهدی   پورصفا
س�اير كش�ورهاي    گزارش

دنيا نشان مي دهد 
كه ابت�كار تشكيل يك ات�اق متم�ركز جن�گ 
اقت�ص��ادي تا چه اندازه م�ي توان�د به كش�ور 
در گ���ذر از مش��ك�لات كم�ك كن��د. 
تش��كيل اتاق جنگ اقتصادي از سوي مقام معظم 
رهبري در واكنش به فش��ارهاي همه جانبه غرب 
بر ايران و بازگشت تحريم هاي اقتصادي مهم ترين 
اتفاقي بود كه در رس��انه هاي داخلي منعكس شد، 
البته رهبر معظم انقلاب اس��لامي نيز پيش از اين 
از تشكيل چنين ستادي براي همفكري بيشتر در 
حوزه اقتصاد خبر داده بودند؛ ستادي كه با حضور 
رؤساي سه قوه تشكيل مي شود و مي تواند بلافاصله 

حالت اجرايي و قانوني بگيرد. 
رهبر معظم انقلاب اسلامي در خصوص تشكيل اين 
ستاد بر اين نكته تاكيد كرده اند كه هرجا مصوبه اي 
در اين شورا به تصويب رسيد، ديگر معطل موافقت 
ايشان نشده و كارها را سريع تر آغاز كنند. شايد اين 
مهم ترين سرمايه اين ستاد باشد كه بالاترين مقام 
كشور عملًا براي اجراي اقتصاد مقاومتي تمام راه ها 

را براي دولت و اعضاي اين شورا باز كرده اند. 
نقطه شروع تشكيل اين ستاد به جلسه اي محرمانه در 
هشتم ارديبهشت ماه با مسئولان سه قوه بازمي گردد 
و در آن جلس��ه، رهبر انق��لاب مط��رح كردند كه 
رئيس جمهور و قوه  مجريه، مسئول شوراي هماهنگي 
اقتصادي قوا هستند، به همين دليل دبير آن از سوي 
رئيس جمهور انتخاب شده و جايگاه دبيرخانه  آن نيز 
در معاونت اقتصادي رياست جمهوري قرار گرفت. 
طبق اخبار منتشر شده در اين شورا علاوه بر سران 
قوا، از مجلس، رؤساي كميسيون اقتصادي و برنامه 
و بودجه، از قوه  قضائيه، معاون اول و دادس��تان كل 
كشور و از دولت معاون اول رئيس جمهور، وزير امور 
اقتصادي و دارايي، رئيس سازمان برنامه و بودجه و 
معاون اقتصادي رئيس جمهور حضور داشته و دارند. 
با اين حال نگاهي به گذشته به خوبي نشان مي دهد 
تشكيل چنين ستادهايي هم در ايران و هم در ساير 
كشورها مسبوق به سابقه است و اتفاقاً نتايج مثبتي 
نيز در اين باره حاصل شده كه گاه سرنوشت جنگ ها 

را تغيير داده است. 
  تجربه قبلي ستاد تدابير اقتصادي 

نزديك تري��ن تجرب��ه به چني��ن اقدام��ي در ايران 
ب��ه س��ال هاي 91 و 9۲ و اوج گي��ري تحريم ه��اي 
ناجوانمردانه غرب عليه ايران پيش از امضاي برجام 
باز مي گردد. در آن زمان براي هماهنگي در خصوص 
مقابل��ه با ش��رايط پيش آم��ده و به خص��وص افت 
درآمدهاي فروش نفت ستاد تدابير ويژه اقتصادي به 

عنوان بخشي از زيرمجموعه شوراي عالي امنيت ملي 
ايجاد شد. اين ستاد در حقيقت به منظور هماهنگي 
بيشتر در امور اقتصادي مصوباتي را به شوراي عالي 
امنيت ملي در حوزه اقتصاد پيشنهاد مي كرد كه پس 
از تصويب اجرايي مي ش��د. به رغم اينكه اين ش��ورا 
شخصيت قانوني مستقلي نداشت، با اين حال توانست 
قدم مهمي در كاهش محدوديت هاي اقتصادي كشور 
بردارد، به عنوان مثال افت فروش نفت بلافاصله پس 
از اوج گيري تلاش هاي دولت برطرف ش��د و فروش 
روزانه نفت ايران كه تا سطح 7۰۰ هزار بشكه در پاييز 
س��ال 91 پايين آمده بود بلافاصله به روند افزايشي 
بازگش��ت و در زمس��تان همان س��ال تا سطح يك 
ميليون و 7۰۰ هزار بش��كه افزايش يافت. از جمله 
اقدامات ديگر اين ستاد تسهيل و ارائه مجوز به ساير 
دستگاه ها براي ورود پول به كشور بود. در چارچوب 
همين تصميم مس��يرهاي جديد و ابت��كاري براي 
بازگشت پول به كشور باز شد كه توانست نقش مهمي 

در افزايش ثبات ارزي كشور ايفا كند. 
همچنين تكميل برخي از پروژه هاي حس��اس نيز 
در دستور كار قرار گرفت كه از آن جمله مي توان به 
سرعت بخشيدن به تكميل پروژه هاي پارس جنوبي 

در منطقه عسلويه اشاره كرد. 
   ليبرال ها هم ستاد اقتصادی داشتند

با اين حال اين ايران نيس��ت كه تجرب��ه ايجاد چنين 
س��تادها و اتاق هاي جنگ��ي را در كارنام��ه خود دارد 
بلكه بس��ياري از كش��ورها حتي كش��ورهاي ليبرال 
و س��رمايه داري كه معتق��د به وجود دول��ت حداقلي 
هستند، در شرايط سخت به منظور مديريت امور اقدام 
به تش��كيل چنين نهادهايي به منظور كاهش فشار به 
مردم مي كنند. شايد يكي از نمونه هايي كه بتوان مثال 
زد كشور امريكا باش��د كه در س��ال194۲ به منظور 
جلوگيري از اتلاف منابع اقدام به تشكيل يك دفتر براي 
ثابت نگه داش��تن منابع و تخصيص منابع به صنايعي 
بود كه به عنوان توليد كنن��ده ابزار جنگي ايفاي نقش 
مي كردند. اين دفتر با فرم��ان روزولت رئيس جمهور 
امريكا در سال 194۲ آغاز به كار كرد و وظيفه مديريت 
آن بر عهده اقتصاددان شهير امريكايي جان گالبرايث 
قرار گرفت. اين دفتر وظيفه داشت تا منابع مورد نياز 
در كشور را براي بهبود اقتصادي و پيش رفتن ماشين 

جنگي ايالات متحده به درستي توزيع كند. 
براي مثال فلز آلومينيوم يكي از اقلامي بود كه براي 
صنايع هواپيما سازي بسيار واجب بود. از طرف ديگر 

منابع موجود در امريكا ب��راي توليد تمام آلومينيوم 
مورد نياز كفاف نمي داد، از همين رو دفتر مورد نياز 
مصرف آلومينيوم را براي قوطي هاي نوشابه در تمام 
امريكا ممنوع كرد، بنابراين تمام ظرف هاي نوشابه در 
تمام طول جنگ جهاني دوم از چوب ساخته مي شد. 
حفظ قيمت اجاره مسكن در تمام امريكا به گونه اي 
كه فشار درآمدي بر مردم وارد نشود، از اقدامات ديگر 
اين دفتر بود. جالب اين است كه اين دفتر كار خود را 
با شش كارمند آغاز كرد اما به سرعت گسترده شد و 
تعداد كارمندان آن به 1۵هزار نفر رسيد كه حتي ابعاد 
آن از برخي از وزارتخانه هاي اين كشور بزرگ تر شد. 
بسياري معتقدند پيروزي امريكا در جنگ جهاني دوم 

نتيجه فعاليت چنين ستادي بوده است. 
   از ژاپن تا كره جنوبي 

ژاپن پس از جنگ جهاني دوم تبديل يه يك ويرانه 
ش��ده بود. دليل آن هم بمباران مكرر هواپيماهاي 
امريكايي بود كه دهها ش��هر اين كشور را به ويرانه 
تبديل كرده بودند. در چنين ش��رايطي بس��ياري 
تصور مي كردند كه بازسازي ژاپن مي تواند سال ها به 
طول بينجامد. در اين ميان بوروكرات هاي اقتصادي 
اين كشور با درك شرايط موجود بلافاصله به دنبال 

تشكيل يك ستاد مس��تقل براي بازسازي كشور و 
بازگرداندن قدرت خريد مردم رفتند. 

دولتمردان ژاپني به همين منظور يك ستاد تثبيت 
اقتصادي تشكيل دادند كه وظيفه آن تلاش براي 
راه اندازي توليد با استفاده از تمام امكانات مورد نياز 
بود. اين ستاد وظيفه داشت تا مواد خام را به سرعت 
وارد كرده و آن را در اختيار كارخانجات ژاپني قرار 
دهد. اين ستاد كه اغلب از اقتصاددانان سوسيالست 
تشكيل شده بود به سرعت و از طريق منابع موجود و 
گاه حتي به صورت نسيه نيازمندی هاي كارخانجات 
ژاپني از جمله زغال سنگ و پنبه را به داخل كشور 
وارد كرد. يكي از اقدامات اين ستاد كه تأثير فراواني 
در رشد صنعت ژاپن داشت، جايگزين كردن نفت به 
جاي زغال سنگ بود. ژاپن با اقدامات همين ستاد 
بود كه توانست به سرعت و تا هفت سال بعد از جنگ 

جهاني دوم به شرايط قبل از جنگ باز گردد. 
همه ما تقريباً بحران اقتصادي در كشورهاي جنوب 
ش��رق آس��يا را به خاطر داريم؛ زماني كه ببرهاي 
اقتصادي جنوب شرق آسيا به دليل توطئه دلالان 
ارزي همچون سوروس سرمايه هنگفتي را از دست 
دادند و عملًا به خاك سياه نشس��تند. در بين اين 
كشورها ش��ايد تنها كره جنوبي بود كه توانست به 
سرعت به شرايط پيش از جنگ بازگردد. مهم ترين 
تفاوت اين كش��ور با ساير كش��ورها نيز در اين بود 
كه يك س��تاد منس��جم و هماهنگ به دنبال رفع 

محدوديت هاي ناشي از بحران اقتصادي رفت. 
ش��ايد گل سرس��بد اين س��تاد دع��وت از مردم 
كره جنوبي براي اهداي طلاهاي شخصي خود براي 
بازپرداخت بدهي اين كشور به صندوق بين المللي 
پول باش��د. با حضور همگاني مردم كره جنوبي به 
سرعت نزديك به ۵۰تن طلا جمع آوري شد كه اين 
ميزان طلا صرف پرداخت بدهي اين كشور شد. هم 
اكنون نيز كره جنوبي تنها كشوري بين كشورهاي 
بحران زده جنوب شرق آسياست كه توانسته به صف 

اول كشورهاي در حال پيشرفت دنيا صعود كند. 
  تدبيري كه دست ايران را بالا خواهد برد 

نگاهي به تمام موارد موجود به خوبي نشان مي دهد 
چگونه تش��كيل يك س��تاد متمركز و منس��جم 
توانسته است مشكلات لاينحل را به سرعت حل 
كرده و به اقتصاد كشور رونق دهد. حال در چنين 
شرايطي كه ستاد جنگ اقتصادي با ابتكار شخص 
مقام معظم رهبري تش��كيل شده فرصتي طلايي 
در مقابل دول��ت قرار گرفته تا تهدي��د موجود در 
خصوص بازگش��ت تحريم ها را به فرصت تبديل 
كند.  در اين صورت حتي اگر زماني مقرر شد تا بار 
ديگر ايران پاي ميز مذاكره جدي با غرب بنشيند، 

نظام دست بالاتر را خواهد داشت.

اتاقجنگاقتصادي،تجربهايجهانيبرايعبورازگردنهها

رئيس مجلس خبرگان رهبري بر ضرورت ارائه خدمات مخلصانه 
به مردم و تلاش براي پاس�خ به مطالبات جوان�ان تأكيد كرد. 
به گ��زارش مه��ر، روز يك ش��نبه آي��ت الله جنتي در نش�س��ت 
كارگروه هاي تخص�صي س���تاد چهلمين س����الگرد پ��يروزي 
ان��قلاب اسلامي گفت: بايد بشناسيم در چه وضعيتي هستيم. از 
نظر هجمه هاي دشمن، از نظر نيروهاي انقلابي، دولتي، فرهنگي و 
اقتصادي در چه شرايطي هستيم. اول بايد اين شرايط را بشناسيم 

و بعد وظايف خود را مشخص كنيم. 
رئيس ش��وراي هماهنگي تبليغات اس��لامي تاكيد ك��رد: راه ما 
پرمشكل اس��ت و بايد آن را طي كنيم. يك مس��ئله اين است كه 
به داخلي هاي خود بفهمانيم انقلاب اس��لامي چه كمكي به اين 
مملكت كرده اس��ت. تعدادي از جوان ها مش��كلات را مي بينند، 
بيكاري و بي س��وادي در وضعيت اقتصادي حاكم است و داد اين 
جوانان درمي آيد. مي خواهند بگويند ما مش��كل داريم و كسي به 
داد ما نمي رسد. اساس اين اس��ت و القائات دشمن هم هست. ما 
بايد به اينها بفهمانيم برادر و خواهر مشكل مملكت و شما با شيشه 
شكستن و اغتشاش حل نمي شود؛ اگر بخواهيد كاري شود بايد از 
راه هاي معقول پيش برويد. وي تاكيد كرد: مقام معظم رهبري از 
ابتداي انق��لاب مجاهدانه كار كرده اند. ع��ده اي از افراد كه مطيع 
ايشان و پيرو راه ايشان هستند، همه دارند كار مي كنند تا مملكت 

را از اين وضعيت بيرون بياورند. اگر اين نظام دگرگوني پيدا كند 
ببينيد دشمن چه بلاهايي بر سر مردم مي آورد. وي سپس گفت: 
اينكه مي گويند نه غ��زه و نه لبنان، اگر خدمات اس��لام نبود چه 
مي شد؟ امريكا، اس��رائيل، منافقين و داعش چه مي كردند؟ چه 
براي ما مي گذاشتند؟ اگر ما در غزه، لبنان، سوريه و عراق نبوديم 
چه مي شد؟ اين داعشي هاي درنده و وحشي بودند. اينها با برادران 
ما در عراق و سوريه چه مي كردند؟ حاضر شده بودند كه به مرزهاي 
ما بيايند. اگر امروز ناموس ما محفوظ است براي همين است. ما در 
نقاط مختلف جهان اسلام به نداي مظلومين لبيك گفتيم. جنتي 
همچنين گفت: اگ��ر فقط فكر خودمان هم بودي��م بايد به جنگ 
داعشي ها مي رفتيم. اسرائيل چقدر آدم كشت؟ اينها قاتل هستند، 
سراغ ما هم مي آمدند. فقط اين نيس��ت كه مي خواهيم كمك به 
مظلومين بكنيم كه البته اين هم جزو اصول ماست. ما مي خواهيم 

دين و اعتقاد و خودمان را حفظ كنيم. 
وي ادامه داد: صدا و سيما در درجه اول، رسانه هاي ديگر در درجه 
دوم و ساير نهادها دست در دست هم بدهيم تا ببينيم چقدر كار 
شده است. آدم هاي منفعت طلب كار نكردند، سپاهي ها و بسيجي ها 
و انقلابيون كار كردند. مش��كل آب خرمشهر را ديديم، سپاهي ها 
به ميدان آمدند و مش��كل را حل كردند. اينها خيال مي كنند كه 
وقتي به امثال بس��يج توهين مي كنند مردم يادشان مي رود آنها 

چه كردند؛ اين همه ش��هيد دادند تا جلوي بعثي ها و صدامي ها و 
شرارت شان گرفته ش��ود. اگر اين بسيجي ها نبودند مال و ناموس 
مردم را غارت مي كردند. رئيس مجلس خبرگان رهبري گفت: بايد 
از يك عده اي طلبكار باشيم؛ از كساني كه بايد به اين ملت خدمت 
كنن��د و نمي كنند. مقام معظ��م رهبري بارها گفته ان��د امكانات 
مملكت زياد است. بايد كاري كنيم كه توليد و ثروت كشور افزايش 
پيدا كند. مشكل اين اس��ت كه اين كارها دست كساني است كه 
نمي خواهند كار كنند، كساني هم كه مي خواهند كار كنند كار را 
به آنها نمي دهند. آيت الله جنتي تاكيد كرد: عده اي فقط به فكر دنيا 
و جريانات سياسي هستند. اقتصاد مقاومتي مطرح شد، چقدر اين 

مرد بزرگ و عزيز سخنراني كرد، نوشت، ابلاغ كرد و ستاد تشكيل 
داد كه تنها راه كشور اجراي اقتصاد مقاومتي است؟ چه كساني بايد 
انجام بدهند؟ همين ها كه قدرت و بيت المال دست شان است. چرا 
كار نمي كنيد؟ از وزير سؤال كنيد. بايد مجاهدانه و مخلصانه كار 

كرد. چه كسي مسئول وضعيت فعلي است؟
رئيس شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي گفت: عده اي به براندازي 
فكر مي كنند كه اي��ن نظام برود و نظام ديگ��ري بيايد. بايد گفت 
مي شود جلوي قاچاق و فس��اد را گرفت. مي توان جلوي قاچاق را 
گرفت، توليد را بالا برد و اشتغال ايجاد كرد. چه كسي بايد اين كار 
را بكند؟ دولت. مردم جاي طلبكاري احساس نااميدي مي كنند. 
بايد به مردم اميد دهيم. وي خاطرنشان كرد: ديگر از زمان جنگ 
بدتر چيس��ت؟ خداوند كمك مي كند. تا جايي كه مي توانيم بايد 
جوانان را توجيه كنيم، بايد بفهمند و اين مس��ائل را تحمل كنند 
چراكه قابل حل است. آن خدايي كه 4۰ سال انقلاب را حفظ كرد 
باز هم حفظ مي كند. درجه اول خداست و سپاهي ها و بسيج لشكر 
خداست. بايد مواظب باشيم بي اعتمادي و نا اميدي بر بچه هاي ما 
حاكم نشود. وي افزود: خيال نكنند كه حالا تنها راه اغتشاش و در و 
پنجره شكستن است. اينها جز ضرر هيچ چيز ندارد. گرفتاري اضافه 
براي تان ايجاد مي كند. ما بايد به اينها اميد بدهيم، به شرط اينكه 

كار را به دست مجاهدين داد.

آيت الله جنتي:  بايد اميد را به جوانان بازگرداند
خبر

   چهره ها

بسياري از بازرسان آژانس جاس�وس هستند و حضور آنان 
باعث خ�وف در بي�ن دانش�جويان و اعض�اي هيئت علمي 
دانشگاه ها شده و پيشرفت علمي كشور را كند كرده است. 
به گزارش فارس، فواد ايزدي كارشناس مسائل سياسي با اشاره 
به بازرسي كارشناس��ان انرژی اتمي از دانش��گاه علم و صنعت 
گفت: بخشي از برجام تعهد ايران به پروتكل الحاقي است، ولي 
يكي از خصوصياتي كه برجام داشت، اين بود كه ايران فراتر از 
پروتكل الحاقي هم تعهد پذيرفته اس��ت. اينكه الان مي بينيد 
بازرس��ان آژانس مي خواهند سرزده از دانش��گاه علم و صنعت 
بازديد كنند و چنين اتفاقي هم مي افتد، براي همين تعهداتي 
اس��ت كه داده ش��ده و احتمالاً بازرسان درخواس��ت بازرسي 

دانشگاه هاي ديگر را هم بدهند. 
وي افزود: بايد بگويم كه چون در برجام ما نه تنها، پروتكل الحاقي 
را پذيرفتيم فراتر از آن را هم پذيرفتيم كه در نتيجه اين پذيرش 
امروز باعث ش��ده بازرس��ان آژانس اتمي حق بازديد سرزده از 
محيط هاي دانشگاهي كشور را داشته باشند. با توجه به جملاتي 
هم كه در مت��ن برجام بود اين موضوع قاب��ل پيش بيني بود كه 

چنين اتفاقي رخ خواهد داد. 
ايزدي با اشاره به خروج امريكا از برجام گفت: به نظر بنده با توجه 
به اينكه امريكا از برجام خارج ش��ده، همكاري هاي ما در برجام 
هم بايد كاهش پيدا كند. كاهش همكاري ها يك پيام براي طرف 

مقابل دارد و آن پيام اين است كه 
تهديداتي كه رئيس جمهور و وزير 
خارجه م��ا كردند فرات��ر از تهديد 
اس��ت، يعني اگر مس��ئولان ما در 
سطح كلان نكاتي را مطرح مي كنند 
و مثلًا مي گويند خ��روج از برجام 
هم مي تواند گزينه ما باشد، چنين 

اقداماتي باعث مي شود اين مواضع باورپذيرتر باشد.
اين كارشناس سياسي در ادامه با اشاره به برخي تلاش ها براي 
كاهش فعاليت هاي مجاز هسته اي كشورمان گفت: براي نمونه 
در دوره قبل از رياس��ت جمهوري اسلامي آقاي روحاني رآكتور 
تحقيقاتي شيراز را شروع كرد و محل سوخت آن هم مشخص شد 

ولي با رياست جمهوري آقاي روحاني اين كار متوقف شد. 
اين كارشناس مسائل سياسي با تاكيد بر اينكه بسياري از نيروهاي 
آژانس جاسوس سياسي هستند، گفت: نماينده هايي كه به عنوان 
بازرسان آژانس اتمي هستند نزديك به 4۰ سال است كه همه در 
امريكا آموزش مي بينند، از اين جهت خيلي از اين افراد جاسوس 
هس��تند يا با نهادهاي جاسوس��ي ارتباط دارند به همين دليل 
بسياري از دانشگاهيان و دانش��مندان ما نمي خواهند شناسايي 
شوند و بازرسان هم اين بازديدها را براي اين انجام مي دهند كه در 

دانشگاه هاي ما خوف ايجاد كنند. 

يك كارشناس مسائل سياسي: 

اغلب مأموران آژانس انرژي اتمي جاسوسند
عضو فراكس�يون نماين�دگان ولاي�ي گفت: متأس�فانه در 
مجل�س ده�م ب�ه لح�اظ تع�داد نماين�دگان وكيل الدوله 
اس�ت.  ش�ده  پررنگ ت�ر  خيل�ي  نظارت�ي  ضع�ف 
به گزارش فارس، ابوالفضل ابوترابي عضو كميسيون حقوقي مجلس 
با اش��اره به عملكرد مجلس در بعد نظارت گفت: در بعد عملكرد 
نظارتي، به مجلس نمره صفر مي دهم، البته آيين نامه داخلي مجلس 
طوري است كه نظارت سخت تر از قانونگذاري است، ما بايد دقيقاً 
آيين نامه را اصلاح كنيم، نظارت را راحت تر و قانونگذاري را سخت تر 
كنيم. عملكرد مجلس در حوزه نظارت منفي است، اين يك واقعيت 
اس��ت و اتفاقاً بزرگ ترين انتقادي كه به مجلس وارد است، همين 
اس��ت. وي افزود: در همه مجالس اين ضعف وجود داش��ته است، 
در مجلس دهم متأسفانه به لحاظ تعداد نمايندگان وكيل الدوله 
ضعف نظارتي خيلي پررنگ تر شده است. در مجلس دهم براي حل 
مشكلات معيشتي و اقتصادي مردم سرسوزن گامي برداشته نشده 
است، به عبارت ديگر مجلس در اين زمينه كارنامه قابل قبولي ارائه 
نداده است. در مجلس دهم به لحاظ تعداد نمايندگان وكيل الدوله 

ضعف نظارتي خيلي پررنگ تر شده است.
اين عضو فراكس��يون ولايي تاكيد ك��رد: نماين��دگان انقلابي 
و اصولگراي مجل��س دهم در اقليت هس��تند. ه��ر چه حرص 
مي خوري��م، مي گويي��م طرحي، لايحه اي، فش��اري و جلس��ه 
ويژه اي در مورد مسائل اصلي مملكت شكل بگيرد، اما فايده اي 

ن��دارد. تع��دادي از نمايندگان به 
موضوعاتي مثل حض��ور زنان در 
ورزشگاه ها مي پردازند حالا اينكه 
بانوان به ورزش��گاه بروند يا نروند، 
واقعاً مش��كلات مردم اس��ت؟! يا 
به عن��وان نمونه مس��ئله حصر در 
نطق هاي اكثر نمايندگان جريان 

اصلاح طلب مجلس ديده مي شود. 
ابوترابي گفت: تيغ نظارتي مجلس كند است. در زمينه بررسي 
رأي اعتماد به وزرا نيز مجلس ضعي��ف عمل كرد. امروز زندگي 

اشرافي رئيس جمهور و وزرايش آفت بزرگي است. 
وي با اش��اره به اينكه زندگي اشرافي در بين نمايندگان مجلس 
رسوخ كرده است، گفت: واقعيت اين اس��ت زندگي اشرافي در 
ميان نمايندگان نيز رسوخ كرده اس��ت. وقتي شكم نماينده اي 
سير است، مي رود ورزشگاه از عدم حضور بانوان در ورزشگاه ها 
انتقاد مي كند در حالي كه مشكل مردم اين نيست. وقتي شكم 
نماينده اي سير است، ماشين ها و خانه هاي آنچناني دارد، حرف 
از حصر مي زند، حرف از مس��ائل حاش��يه اي مي زند. هيچ وقت 
شاهد نبوديم طرح و لايحه اي در راستاي حمايت از مستضعفان 
از زبان نمايندگاني كه شكمشان سير و زندگي شان اشرافي است 

مطرح شود.

عضو كميسيون حقوقي مجلس: 

وكيل الدوله ها تيغ نظارت مجلس را كند كرده اند

قوهقضائيه،عدالتانقلابيوافكارعمومي
افكار عمومي جامعه نگران است اما نااميد نيس��ت، نگران آن است كه عده اي 
مفسد اقتصادي با رانت هايي كه در اختيار دارند خون مردم را مي مكند و ظاهراً از 
حاشيه امني برخوردارند و اراده اي جدي براي برخورد با آنان مشاهده نمي كنند. 
از طرفي مي دانيم جريان هاي سياس��ي و افراد آنها كه در مسندهاي حكومتي 
قرار مي گيرند تا حد زيادي تابع افكار عمومي هستند و متأثر از آن عمده اقدامات 
خود را شكل مي دهند. افكار عمومي اكنون مي داند كه چه مي خواهد و اولويتش 
چيست، اما در بيان آن و تبديل آن به خواست و مطالبه عمومي دچار سردرگمي 
است چرا كه ابزار و امكاناتي كه به افكار عمومي شكل و جهت مي دهند مانند 
رسانه ها در اختيار كساني اس��ت كه منافع مردم براي آنان از اهميت چنداني 
برخوردار نيست بلكه به دنبال بهره برداري سياس��ي و اقتصادي از وضعيت و 
شرايط پيش آمده هستند، البته امروزه بخشي از ابزاري كه افكار و اذهان مردم 

را جهت مي دهند، عمومي شده و در اختيار همه قرار دارد. 
دسترسي عمومي به اينترنت و شبكه هاي پيام رسان شرايطي فراهم كرده كه 
هر سليقه و تفكري مي تواند با بهره گيري از آنها به ترويج افكار و ديدگاه هاي 

خود بپردازد و اولويت هاي خود را به عنوان خواست عمومي مطرح نمايد. 
جريان انقلابي و تريبون داران آنها نيز با اس��تفاده از اين ظرفيت مي توانند 
خواس��ت اكثريت مردم را به مطالبه غالب جامعه تبديل نمايند. همچنين 
مي توانند آدرس هاي غلط را اصلاح كرده و افرادي را كه مسئول وضع موجود 
هستند در معرض افكار عمومي قرار دهند تا پاسخگوي عملكرد خود باشند. 
نبايد بر مسئولي كه با ضعف تدبير يا سوءتدبير اقتصاد كشور را به دره نزديك 
كرده است مماش��ات كرد، چرا كه رحم به آنها عين ظلم به مردم است، مردم 
بايد مسئول مستقيم هر مسئله اي را به درستي بشناسند و بدانند چگونه او را 
بازخواست كنند، نه آنكه حكومت و نظام جور برخي مسئولان ناكارآمد را تحمل 
كند. اجراي سريع عدالت انقلابي نسبت به اخلالگران اقتصادي و مسببان وضع 
موجود در بخش هاي مختلف حكومتي خواسته اكثريت جامعه است كه مسئول 
اجراي آن صرفاً قوه قضائيه نيست، هرچند اين قوه قدرالسهم بيشتري در اجراي 

عدالت انقلابي دارد و تعلل در آن، جبران ناپذير است.   

يك ديپلمات ارشد سابق:
وزارتامورخارجهفاقدكادرقوياقتصادياست

اقتص�ادي  ام�ور خارج�ه و س�فارتخانه ها كادر ق�وي  وزارت 
از  نمي توانن�د  دلي�ل  همي�ن  ب�ه  و  ندارن�د  بين الملل�ي  و 
فرصت ه�اي بين الملل�ي ب�ه نف�ع اقتص�اد كش�ور اس�تفاده كنن�د. 
جواد منصوري سفير اسبق ايران در چين در گفت وگو با مهر با اشاره به نشست 
كميسيون مشترك برجام كه روز جمعه در وين برگزار شد و پيرامون آينده روابط 
ميان ايران و اروپا اظهار كرد: س��ابقه همكاري ها، روابط و وابستگي كشورهاي 
اروپايي به امريكا به حدي است كه صحبت از جدا ش��دن يا استقلال كامل از 
امريكا يا ناديده گرفتن نظرات ايالات متحده يك اتفاق بعيد و بي نظير خواهد بود. 
وي با بيان اينكه ما در يك دوران گذار در عرصه بين المللي به سر مي بريم، بيان 
كرد: در اين دوره، اروپا و امريكا به دو مجموعه مستقل از يكديگر تبديل شده اند. 
اين موضوع به ويژه با دو رويكردي كه اخيراً رئيس جمهور امريكا مبني بر خروج 
آن كشور از ناتو و سازمان تجارت جهاني مطرح كرده، جدي تر و پررنگ تر شده 
است. كارشناس ارشد مسائل بين الملل گفت: بنابراين ما در يك حالتي از صبر و 
انتظار به سر مي بريم. اگر امريكايي ها سياستي را كه در يك سال گذشته به كار 
بستند ادامه دهند، اروپا چاره ديگري ندارد جز آنكه مسير ديگري را انتخاب كند 
و اين در حالي است كه تاكنون اروپايي ها با دستورگرفتن از امريكا، سياست هاي 
خود را در خصوص كش��ورهاي مختلف تنظيم مي كردند. س��فير اسبق ايران 
در چين تصريح كرد: به نظر مي رس��د كه اگر جمهوري اس��لامي بتواند با يك 
ديپلماسي پخته و س��نجيده و دقيق عمل كند مي تواند از اين مقطع و فرصت 
بهره برداري هاي لازم را داشته باش��د اما لازمه اين كار اولاً برخورداري از كادر 
قوي در سفارتخانه هاست و دوم اينكه نياز به كادر قوي اقتصادي و بين المللي در 
وزارت امورخارجه و وزارتخانه هاي اقتصادي است كه در حال حاضر متأسفانه 
فاقد چنين كادري هستند. كارشناس ارشد مسائل بين الملل گفت: ما كادر قوي 
اقتصادي و بين المللي به معناي واقعي نداريم و به همين دليل ما نمي توانيم از 
فرصت هايي كه در عرصه بين المللي به وجود مي آيد به نفع اقتصاد كشور استفاده 
كنيم، وابستگان اقتصادي ما در سطح جهان به تعداد مناسب حضور ندارند و 

همان افرادي هم كه داريم ضعيف تر از حدي هستند كه بايد باشند.

قاسم  حبيب زاده


